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  آبهای 
زیر زمینی  

■  با مسوولیت سردبیر

سی و یکم خرداد روز آبهای زیر زمینی 
از  یکی  زمینی  زیر  های  آب  است. 
مهمترین مسایل حیات و  از اولویت 
های محیط زیست  گلستان است. بر 
اساس نظر کارشناسان، وضعیت آبهای 
زیر زمینی در گلستان به شدت نا به 
سامان است و شرایط به گونه ای پیش 
رفته است که  با ادامه وضع موجود، 
مناطق  از  برخی  در  بشری  حیات 
گلستان رو به زوال خواهد بود. طوفان 
ریز گرد ها، بیابانی شدن مراتع، تخریب 
جنگل ها و بسیاری  از این عوامل در 
کنار فقدان الگوی علمی کشاورزی و 
تاکید بر کشت شالی و محصولات پر 
آب  و دلایل متعدد دیگر باعث شده 
است تا دولت ها توان انجام وظایف 
خود را نداشته باشند و یکی از مهمترین 
این وظایف  که مورد غفلت واقع شده 
بوده  زمینی  زیر  آبهای  حفظ  است، 
است. بر اساس نظر کارشناسان بیش 
زیر  آبهای  از  مکعب  میلیارد  از 130 
زمینی گلستان در سالهای اخیر بخاطر 
رفتارهای غیر کارشناسانه با منابع آب  
از دست رفته است و برای بازگرداندن 
آن لازم است تمامی چاههای گلستان 
را برای مدت چهل سال تعطیل کرد تا 
آب رفته به جوی بازگردد. تلخ تر آنکه 
بر اساس گزارش ها آبهای شیرین غرب 
گلستان دچار افت کیفیت شده است و 
با ادامه وضع موجود، خطر شور شدن 
آبهای نیمه عمیق و عمیق شیرین بر اثر 
فشار لایه های آب شور وجود دارد ، 
بنابراین خطر  نابودی حیات در گلستان 
یک شعار نیست بلکه باید بدانیم خطری 
است که دهه ی آینده زندگی در گلستان 
را تهدید می کند. کنار هم قرار دادن 
مجموعه عواملی که باعث شده است، 
گلستان سرسبز به سوی بیایانی شدن 
پیش برود، به ما هشدارمی دهد، باید 
از خواب غفلت برخیزیم و تمام تمرکز 
خود را بر روی توسعه متوازن، علمی و 
پایدار بگذاریم تا سرزمین سوخته برای 
فرزندان خود باقی نگذاریم. به این خاطر 
به نظر می آید اصلی ترین مساله ای که 
باید برای آن تدبیر کرد نیز آب و خاک 
است. بدانیم اگر قدر همین فرصت های 
اندک را ندانیم، زندگی خواهد مرد و ما 

مسوول آن هستیم.
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آب بندان های غیر مجاز 
را  تخریب کنید

www.golshanemehr.com

سردبیر_ استاندارگلستان  روز جمعه در 
جلسه شورای اداری شهرستان گمیشان 
گفت: حق آبه گرگان رود باید به زمین 
های پایین دست برسد و البته تخریب 
تمامی آب بندان های غیرمجاز و یا در 
بستر رودخانه امری ضروری است. زنگانه 
از آب  قابل توجهی  اضافه کرد: حجم 
بندان های غیرمجاز و یا در بستر رودخانه 
های استان خصوصاً گرگانرود مانع از 
دسترسی پایین دست به آب می شود 
که باید تا دی ماه تخریب شود. به گفته 
ی معاون حفاظت و بهره برداری شرکت 
بندان  آب  گلستان، 133  منطقه ای  آب 
غیر مجاز در مسیر گرگانرود قرار دارند.  
در حال حاضر بیش از ۵00 آب بندان 
مجاز در استان گلستان فعال هستند که به 
اندازه مشخصی آب را دریافت می کنند 
و کارشان قانونی است. با وجود شرایط 

خشکسالی و کم آبی برخی ازکشاورزان 
گلستانی برای تامین آب محصولات خود 
با مشکلات جدی روبرو هستند. در این 
بندان های غیرمجاز،  افزایش آب  میان 
مسایل و مشکلات کشاورزان را بیشتر 
سد  جمله  از  مناطقی  در  است.  کرده 
وشمگیر، وجود این آب بندان ها موجب 

پایین  شده راه آب کشاورزان دیگر در 
معتقدند  کارشناسان  شود.  بسته  دست 
که  مجاز  غیر  های  بندان  آب  احداث 
اغلب بدون کار کارشناسی و تخصصی 
و به صورت غیراصولی ساخته می شود، 
علاوه بر اینکه کارایی و بهره وری کافی 
ندارد، می تواند موجب اتلاف منابع آب 

شده و از همه مهم تر اینکه آب ورودی 
را هم کم می  به آب بندان های مجاز 
کند. در هر حال کشاورزان در مناطق 
پایین دست به جهت اینکه در مناطق 
بالادست آب مصرف شده و به مناطق 
محصولاتشان  اغلب  رسد  نمی  پایین 
را از دست می دهند و خسارت های 
با وجود  زیادی را متحمل می شوند. 
صدور اخطارهای مکرر در سال های 
آب  تخریب  یا  و  بستن  برای  گذشته 
بندان های غیر مجاز در مسیر گرگانرود 
و  است  نشده  انجام  اقدامی  هنوز 
پیگیری ها نتیجه ای نداشته است اما با 
وجود دستور صریح استاندار گلستان و 
تصمیم جدی شرکت آب منطقه  ای و 
البته  پیگیری قضایی متخلفان به نظر می 
رسد که این مهم با جدیت دنبال شود و 

نتیجه بخش باشد.

دستور صریح استاندار گلستان

شهادت ستوان دوم مصطفی 
سوسرائی در حین انجام وظیفه

فرمانده انتظامی گلستان از آسمانی شدن 
ستوان دوم مصطفی سوسرائی حین انجام 
به گزارش  وظیفه در آزادشهر خبر داد. 
روابط عمومی، سعید دادگر اظهار کرد: 
بامداد روز دوشنبه همکار وظیفه شناس 
انتظامی آزادشهر به منظور بررسی سرقت 
کابل برق و دستگیری سارقان به یکی از 
افزود:  وی  شد.  اعزام  شهرستان  مناطق 

متهمان به محض مشاهده پلیس با استفاده 
از تاریکی هوا از محل متواری که همکار 
خدوم انتظامی حین تعقیب و گریز سارقان 
بر اثر برخورد با کابل، برق فشار قوی قطع 
شده، بشدت مجروح و به بیمارستان منتقل 
شد.فرمانده انتظامی گلستان گفت: متأسفانه 
مأمور  این  جراحات،  شدت  علت  به 
انتظامی به خیل همکاران شهیدش پیوست. 

دادگر ضمن تسلیت عروج شهادت گونه 
و مجاهدانه ستوان دوم مصطفی سوسرائی، 
خاطرنشان کرد: جان برکفان ولایت در 
لباس مقدس پلیس همواره نشان داده اند 
برای دفاع از امنیت و آرامش مردم تا پای 
جان تلاش خواهند کرد.گفتنی است دو 
سارق کابل برق با تلاش مأموران انتظامی 

دستگیر و تحویل مراجع قضائی شدند.

سازنده انواع لوح تقدیر- آلبوم- منوی غذا
صحافی و جلدسازی انواع کتاب، مجله، پایان نامه
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آغاز رونق ترانزیت ریلی 

آغاز ترانزیت کانتینری از طریق راه آهن، 
جلوه ای از تحقق وعده دولت در رونق 
صنعت ترانزیت ریلی با کشورهای مشترک 
المنافع)CIS( بوده که می تواند زمینه ساز 
توسعه کشور و گلستان باشد. به گزارش 
در  گرفتن  قرار  سبب  به  گلستان  مهر، 
کریدور مواصلاتی شرق به غرب و شمال 
به جنوب از جمله مناطق سوق الجیشی و 
استراتژیک کشور محسوب می شود. لذا از 
گذشته های دور تاکنون تلاش شده تا از 
این موهبت خدادادی برای کسب درآمد 
و اشتغال در منطقه استفاده شود.در دهه ۸0 
مقرر شد تا راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
به کشور ترکمنستان و در ادامه قزاقستان 
متصل شده تا بتواند زمینه اتصال ریلی 
ایران به شرق دور و چین را فراهم کند. 
پس از سال ها تلاش و میلیاردها دلار هزینه 
از سوی ایران و البته دو کشور ترکمنستان 
و قزاقستان این مسیر ریلی در سال 13۹3 
تکمیل و با حضور رؤسای جمهور دو 
کشور به بهره برداری رسید. علی رغم افتتاح 
این مسیر به سبب مشکلات موجود مانند 
نبود پل و خط عریض، بهره برداری کامل 
از این مسیر محقق نشد تا در سال 1۴00 
و پس از یک دهه انتظار، قطارهای ترانزیتی 
چین و قزاقستان وارد ایستگاه اینچه برون 
گلستان شده تا محموله های خود را به 
مقاصد تجاری در ترکیه برسانند. در ادامه و 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و اصلاح 
بر  تمرکز  و  رویکردهای سیاسی کشور 
کشورهای  با  دیپلماتیک  روابط  توسعه 
و  دوجانبه  متعدد  دیدارهای  و  همسایه 
چندجانبه مقرر شد تا این همکاری های 

اقتصادی افزایش یابد.

فصل نوین در پویایی تبادلات تجاری
در همین راستا و همزمان با سفر قاسم 
ژومارت توکایف رئیس جمهور قزاقستان 
به تهران، قطار کانتینری قزاقستان با محموله 
گوگرد بامداد جمعه ۲۷ خرداد، از طریق 
مرز ریلی اینچه برون وارد ایران شد تا این 
ترانزیت، فصل نوینی در پویایی تبادلات 
اقتصادی دو جانبه ایران و قزاقستان قلمداد 
همکاری  تفاهمنامه  سفر  این  در  شود. 
ریلی بین راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
و راه آهن جمهوری قزاقستان به امضای 
مدیران عامل راه آهن دو کشور رسید که 
پنج  سالانه  اولیه،  هدف گذاری  براساس 
ترانزیت  ایران  مسیر  از  کالا  تن  میلیون 
خواهد شد. پیش از این کالاهای قزاقستان 

از طریق بندر اکتائوی این کشور به بندر 
باکو و سپس با قطار باکو- تفلیس- قارص 
به ترکیه می رفت اما در پی افزایش هزینه 
ایران  ریلی  مسیر  دریایی،  نقل  و  حمل 
سابق  ریلی  دریایی-  کریدور  جایگزین 
از قزاقستان به ترکیه شده است. به زعم 
کارشناسان، استفاده از فرصت ژئوپلیتیکی و 
جغرافیایی گلستان در تبادل کالا و ترانزیت 
محصولات تجاری از کشورهای همسایه 
به سوی مقامات اروپایی و خلیج فارس 
زمینه ثروت آفرینی و رشد اقتصادی استان 
البته صاحب  و کشور را فراهم می کند. 
نظران بر این اعتقاد هستند که برای استمرار 
این رویه و توسعه اقتصاد ترانزیتی باید 
زیرساخت ها در راه آهن مرزی اینچه برون 

توسعه یابد و احداث مرکز لجستیک برای 
بارگیری و انبار برخی از محصولات از 
جمله مواردی است که می توان به توسعه 

این صنعت کمک شایانی کند.

رونق اقتصادی منطقه آزاد اینچه برون
این  در  گرگان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
خصوص گفت: سفر قریب الوقوع رئیس 
جمهور قزاقستان و هیأت اقتصادی بلندپایه 
انجام و در آن تفاهم نامه های خوبی به 
امضا رسید. علی محمد چوپانی با اشاره 
به ورود قطار ترانزیتی از شمال کشور و 
عبور از مرز اینچه برون و به مقصد ترکیه 
و اروپا، افزود: اگر این مسیر ترانزیتی احیا 
حق  اخذ  و  درآمدزایی  بر  علاوه  شود، 
ترانزیت، دسترسی ما به کالاهای وارداتی 
با سرعت بیشتر و زمان کمتری میسر کرده 
و موجب رونق اقتصادی منطقه آزاد اینچه 
برون می شود. وی ادامه داد: قطارهایی که از 
سمت اوراسیا وارد ایران شده به دلیل آنکه 
ریل آنها عریض است باید در اینچه برون، 
تخلیه و بارگیری مجدد شده و با قطار 
نرمال به سمت ترکیه و اروپا حرکت کند، 
در نتیجه اشتغالزایی به همراه خواهد داشت. 
چوپانی توضیح داد: هرگونه خدمات ریلی 
بسته به نوع خدمت مانند تعویض بوژی 

و جابجایی و تخلیه کالا مشمول دریافت 
فرانک سوئیس شده و به ازای هر تن در 
کیلومتر درآمد ارزی نصیب ایران می کند. 
رئیس اتاق بازرگانی گرگان اضافه کرد: باید 
زیرساخت ها را در اینچه برون فراهم کرده 
تا بتوانیم پذیرای این خدمات باشیم و به 
جابجایی 10 میلیون تن کالا برسیم. وی 
گفت: قزاقستان و روسیه انبار غله بوده و 
باید از این ظرفیت استفاده کنیم و با ورود 
کالا با ریل به کشور و انتقال آن به سمت 
جنوب یا غرب از این فرصت نهایت بهره 
برداری را کنیم. زیرا دسترسی کشورهای 
شمالی با کشتی بوده که به سمت آذربایجان 
می رود ولی حمل کالا از این مسیر کاملًا 
ریلی بوده و هزینه آن به مراتب کمتر است.

ایجاد اشتغال و ارزآوری
در  قلا  آق  و  گرگان  مردم  نماینده 
مجلس شورای اسلامی هم گفت: یکی 
با  ارتباط  گلستان،  استان  مزیت های  از 
و  قزاقستان  از جمله  اوراسیا  کشورهای 
ترکمنستان است و در سال های اخیر به 
برقرار  ریلی  ارتباط  که  بودیم  این  دنبال 
شود. رمضانعلی سنگدوینی افزود: کشور 
قزاقستان یکی از بزرگترین کشورهای تولید 
کننده غلات بوده و معادن بسیاری دارد که 
باید از این ظرفیت استفاده کنیم. وی متذکر 
مورد  که  مسائل  مهم ترین  از  یکی  شد: 
تاکید رهبر معظم انقلاب هم بوده ارتباط 
تجاری، اقتصادی، فنی و مهندسی و غیره با 
همسایگان بوده که دولت جدید و وزارت 
امور خارجه در دیپلماسی با همسایگان 
خوب عمل کرده است. سنگدوینی گفت: 
در روزهای اخیر شاهد سفر رئیس جمهور 
وزیر  نخست  و  ترکمنستان  قزاقستان، 
پاکستان به کشور بودیم و این تعاملات 
سبب اشتغال آفرینی و ارزآوری خواهد 
شد. وی افزود: ورود این قطار ترانزیتی 
برون  اینچه  سبب رونق گمرک در مرز 
شده و می تواند به ایجاد اشتغال کمک کند. 
سنگدوینی بیان کرد: اگر مسیر ریلی اینچه 
برون- آزادشهر- شاهرود هم احداث شود، 

می توانیم به آب های آزاد دسترسی یافته و 
هزینه حمل و نقل و زمان آن هم کاهش 
می یابد. وی با اشاره به وجود منطقه آزاد 
و منطقه تجاری اترک در گلستان، گفت: 
می توان در این مناطق صنایعی مستقر کرد 
و همچنین با وارد کردن کالاها از خارج، 

زمینه رونق اقتصادی را فراهم کنیم.

دیپلماسی اقتصادی در دستور کار راه آهن
مدیرکل راه آهن شمال شرق ۲ هم در 
کار  روی  زمان  از  گفت:  این خصوص 
آمدن دولت سیزدهم و مذاکره با کشور 
ترکمنستان و قزاقستان، دیپلماسی اقتصادی 
در دستور کار راه آهن قرار گرفته است. 
محسن اعتماد افزود: حاصل این مذاکرات، 
با کشور  تفاهمنامه های مختلف  انعقاد 
ترکمنستان و قزاقستان از جمله در حوزه 
ریلی است. وی بیان کرد: قطار کانتینری 
از مقصد قزاقستان با بار گوگرد قرار بود 
با  که  کشور شود  وارد  مرز سرخس  از 
رایزنی های انجام شده از اینچه برون وارد 
شد و نویدبخش فعال شدن این کریدور 
بوده و امیدواریم تداوم داشته باشد. اعتماد 
ادامه داد: قطار کانتینری جاذبه های خاص 
خود را داشته و تعرفه های آن از حمل 
و نقل جاده ای و دریایی پایین تر است.

وی اضافه کرد: قطار اینچه برون می تواند 
روزانه پذیرای 100 واگن از کشورهای 
به  توجه  با  و  باشد  غیره  و  ترکمنستان 
مزیت  یک  این  عریض،  خط  وجود 
اینکه  بیان  با  اعتماد  می شود.  محسوب 
گلستان و ایران دروازه بین آسیا و اروپا 
بوده و به آب های آزاد راه دارد، توضیح 
به  می تواند  ریلی  مسیر  این  احیای  داد: 
ارزآوری کمک کرده و برای هر کیلومتر 
از 1۵ تا ۵0 فرانک تعرفه در نظر گرفته 
اشتغالزایی  به  همچنین  است.وی  شده 
اشاره کرد و گفت: این خط ریلی می تواند 
اقدامات  بارگیری،  و  تخلیه  حوزه  در 
لجستیکی، ترانشیپ و غیره اشتغال پایدار 
هر سه  برآوردها  براساس  و  کند  ایجاد 
ایجاد  ثابت  نفر شغل  بار یک  هزار تن 
شده و پتانسیل خوبی برای استان محروم 
حال  در  داد:  ادامه  است.اعتماد  گلستان 
حاضر هم در حال رایزنی برای ورود بار 
کود شیمیایی از مرز اینچه برون به مقصد 
هندوستان هستیم و مذاکرات خوبی انجام 
شده است.وی تصریح کرد: با ورود این 
قطار کانتینری، سدها و موانع شکسته شده 

و امیدواریم که تداوم داشته باشد.

خبر

زنگ هشدار برای شهرداری ها:

وسایل بازی
 استاندارد نبود

استاندارد  های  آزمایشگاه  امور  اداره  رئیس 
گلستان گفت: نتایج بازرسی استاندارد از پارک 
ها و زمین های بازی شهرستان های گرگان، 
گنبدکاووس و علی آباد نشان داد متاسفانه هیچ 
یک از وسایل بازی بررسی شده استاندارد نبود. 
مسیبی  مهدیس  عمومی،  روابط  گزارش  به 
گفت: فصول بهار و تابستان با افزایش تقاضای 
کودکان برای استفاده از وسایل تفریحی نصب 
شده در پارک ها و زمین های بازی افزایش می 
یابد و این وضعیت، اطمینان از ایمنی و استاندارد 
تجهیزات بازی را ضرورت می بخشد. وی 
افزود: جلوگیری از مخاطرات، کاهش دغدغه 
والدین، افزایش ضریب ایمنی وسیله های بازی، 
موجب بازرسی استاندارد گلستان از تجهیزات 
تحت تملک شهرداری ها در فروردین 1۴01 
با بودجه و اعتبار داخلی شد. به گفته مسیبی: 
بازرسان استاندارد در طرح بازرسی ویژه که به 
نام طرح عیدانه در فروردین 1۴01 اجرا شد، 
از مجموع 60 تجهیز بازی مستقر در 1۵ زمین 
بازی واقع در سه شهر گرگان، گنبد کاووس 
و علی آباد کتول بازرسی کردند.رئیس اداره 
امور آزمایشگاه های استاندارد گلستان با بیان 
اینکه متاسفانه از 60 تجهیز بازرسی شده، هیچ 
نداشت  مطابقت  استاندارد  ضوابط  با  کدام 
جدی  اقدامات  ضرورت  وضعیت،  این  که 
شهرداران را برای پیشگیری از بروز حوادث 
و حفظ ایمنی خانواده ها و فرزندان آنها ایجاب 
می کند، گفت: نتیجه بازرسی های استاندارد 
به شهرداران اطلاع داده و تاکید شد در اسرع 
وقت، نواقص ذکر شده برطرف و نتیجه برای 
بازرسی مجدد و صدور تاییدیه استاندارد اعلام 
را  شده  مشاهده  نواقص  عمده  شود.مسیبی 
شامل لبه های تیز و وجود خوردگی ستون 
تاب های  زنجیر  های  باز حلقه  فاصله  ها، 
غیر متصل، خوردگی و پاره شدگی کفپوش 
ها، برآمدگی لبه پلکانها به سمت داخل، فاقد 
حفاظ بودن شروع سرسره ها، پوسیدگی سازه 
اکثر تاب ها، فاقد درپوش بودن لوله ستون 
های تاب، وجود شکاف بین سکو و سرسره 
و احتمال گیر کردن انگشت در آن، همراه بودن 
الاکلنگ با ضربه ناگهانی در انتهای حرکت و ... 
دانست.وی همچنین به شهروندان توصیه کرد 
با مشاهده موارد غیر استاندارد در زمین های 
بازی و پارک ها، موضوع را از طریق سامانه 
1۵1۷ یا شماره پیامک 30001۵1۷ به اداره کل 

استاندارد گلستان اطلاع دهند.  

یکی از مزیت های استان گلستان، ارتباط با 
کشورهای اوراسیا از جمله قزاقستان و ترکمنستان است و در 

سال های اخیر به دنبال این بودیم که ارتباط ریلی برقرار شود 

01732244302
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ترک میز مذاکرات
 وین و چیدن میز 
مذاکره در تهران 

■  شکور زیرک  

تا پیش از شروع فعالیت دولت آقای 
رئیسی، عده ای بر این عقیده بودند که 
روند احیای برجام که در دولت آقای 
دولت  در  مانده،  تمام  نیمه  روحانی 
آقای رئیسی به سر انجام میرسد و نشان 
قهرمانی و درایت از آن دولت سیزدهم و 
جریان اصول گرا خواهد شد. چرا که در 
نگاه واقع بینانه، توانمند سازی کشور در 
حوزه اقتصادی و سیاسی، بدون احیای 
برجام ممکن نیست و برجام بیش از 
آنکه  یک توافق بین ایران و چند دولت 
در محیط بین المللی باشد، سندی است 
مبنی بر اینکه نگاه ایران به مقوله  تعامل با 
جامعه جهانی تغییر کرده و احیای برجام، 
اولین قدم دولت ایران در بهبود روابط 
این  بنابر  است.   غربی  کشورهای  با 
احیای برجام، صرفا احیای یک توافق 
اصلاح  بلکه  نیست،  المللی  بین  نامه 
نگاه نسبت به برقراری روابط سازنده 
با بازیگران دولتی و غیردولتی در محیط 
بین الملل است. با استقرار دولت آقای 
رئیسی، مذاکرات احیای برجام آغاز شد 
و تا قبل از شروع بحران  بین روسیه و 
اوکراین، زمزمه هایی مبنی بر توافق همه 
طرف ها  و احیای برجام شنیده می شد. 
اما تاکنون نه تنها، چنین توافقی حاصل 
نشده، بلکه در شورای حکام آژانس بین 
المللی انژی اتمی قطعنامه ای علیه دولت 
و مردم ایران صادر شده است. دقیقا در 
همین نقطه و تصویب قطعنامه شورای 
حکام، سوال مهمی مطرح می شود. چرا 
احیای برجام در دولت آقای رئیسی نه 
تنها محقق نشده ؟ ) در صورتیکه از نظر 
بسیاری از ناظران سیاسی همه تلاش 
جریان اصول گرا بر این بود که اجرای 
آقای روحانی مختل  در دولت  برجام 
شود و احیای آن به دولت بعدی از طیف 

اصول گرا محول شود(  بلکه با قطعنامه 
شورای حکام مواجه شده است ؟

گرا  اصول  جریان  و  سیزدهم  دولت 
چه چیزی می خواستند تا برجام احیا 
اختیار  در  که  دولت  و  مجلس  شود؟ 
نمی  دیگر  و  گراست  اصول  جریان 
توانند از ناهماهنگی قوه مقننه و مجریه 
سخن بگویند. در واقع با یکدست شدن 
قدرت، هیچ بهانه ای باقی نمی ماند تا 
تقصیر را متوجه آن موضوع کنند و از 
زیر بار مسئولیت فرار کنند. به نظر می 
رسد عدم وجود برنامه و راهبرد در بدنه 
جریان اصول گرا، وجود شتابزدگی در 
بین برخی از دولت مردان و نگاه غیر 
واقع بینانه به موضوعات خارجی و البته 
داخلی، آنچنان جریان اصول گرایی را به 
مرگ خاموش هدایت کرده  که با یکسان 
سازی قدرت و تجمیع همه نیروها در 
یک جا هم نمی تواند حیاتی ترین مسئله 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران 

یعنی برجام را احیا نماید. 
اگر با یکدست شدن قدرت و تجمیع 
نیروهای اصول گرا در مجلس و دولت، 
برجام احیا نشود، پس چگونه و در چه 
شرایطی و با چه راهبردی برجام احیا 

خواهد شد؟
با  متشنج شدن  روابط بین ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به نظر می رسد هر 
گونه مذاکره در وین در ارتباط با برجام 
بی فایده است و مهمترین و موثرترین 
برجام،  احیای  به  راجع  مذاکره  مکان 
تهران است.  گویا راهبرد تعیین شده از 
طرف جریان اصول گرا و دولت سیزدهم 
مبنی بر احیای برجام وجود ندارد و تا 
زمانیکه سران دولت و جریان اصول گرا 
به اجماع نرسند، نمی توانند در مذاکرات 
وین نتیجه خوبی کسب کنند. به همین 

مذاکرات  که  پذیرفت  بایستی  جهت 
برجامی در وین بی فایده است و قبل از 
آن بایستی مذاکرات در تهران و با حضور 
خودی ها بر گزار شود. مذاکره خودی 
ها با هم راجع به چگونگی احیای برجام، 
حضور  با  ملی  گفتگوی  برگزاری  نه 
همه نیروهای سیاسی ایران. به عبارتی 
دیگر فعلا انتظار گشایش از مذاکرات 
انتظار  طرفی  از  داشت.  نبایستی  وین 
نیروهای  بین  ملی  گفتگوی  برگزاری 
مختلف سیاسی درمورد برجام و یا هر 
موضوع مهم ملی هم نبایستی داشت؛ تا 
گفتگوی ملی فاصله زیادی داریم و این 
خود معظل بزرگی است در میان دغدغه 
های دیگر.   اکنون که تنش در روابط 
بین ایران و آژانس بین المللی آغاز شده 
است، بایستی به حداقل ها رضایت داد تا 
شرایط سخت تر از وضعیت فعلی نشود 
و گفتگو بین نیروهای خودی یعنی سران 
جریان اصول گرا و دولت مردان دولت 
سیز دهم را خواستار شد.  فرصت کم 
است و فشارها بسیار و  مهم این است 
که  میز مذاکره در تهران با حضور خودی 
ها  مهیا شود. ) نیروهای دغدغه مند از 
طیف های مختلف سیاسی، غریبه اند و 
این درد را به دیگر رنج های ملی اضافه 
کنید(  و در چندین نشست خودمانی و 
با حضور چهره های شناخته شده جریان 
اصول گرا و دولت مردان دولت سیزدهم 
به دو سوال پاسخ داده شود. چه برنامه ای 
برای اداره کشور دارید ؟ و چه طرحی 
برای احیای برجام  ؟ که احیای برجام، 

احیای امید، آرامش و ثبات است .

■  روزنامه نگار - کارشناس ارشد 
علوم سیاسی

))
یادداشت

دنده 
معکوس!!

■  مهران دالوندی

لطفا چشم های خود را یک لحظه  بسته و 
یک اتوبوس در جاده هراز را تجسم کنید. این 
اتوبوس سرعتش از حد معمول بیشتر است و 
به طرز خطرناکی پیچ ها را طی می کند. به نظر 

شما چه اتفاقی می افتد؟؟
حالا لطفا چشم خود را باز کرده و خوب 
دقت کنید. بله وقتی سرعت اتوبوس در حدود 
ساعت 3 بامداد بیش از حد می شود و از مرز 
160کیلومتر در ساعت فراتر می رود و ترمزها 
جوابگو نیستند، ارتعاشات آن زیادتر و بدنه 
اتوبوس به شدت لرزیده و تولید صدا می کند. 
چون دیر شده و دنده معکوس راننده هم بی 
فایده است. البته او به دلیل ناشی گری و کمی 
هم غرور کاذب به تذکرات چند مسافر گوش 
نداده و دیر به فکر چنین کاری افتاده است. 
راننده در صورت سلامت و بیداری و احتمالا 
کمک راننده در صورت بیدار بودن جزو اولین 
کسانی هستند که از عمق فاجعه آگاه می 
شوند. آن ها احتمالا قبل از سقوط اتوبوس به 
ته دره، درب سمت شاگرد را باز کرده و خود 
را به بیرون پرت می کنند. این همان کارکرد 
دکمه اجکت هواپیما در زمانیکه در نقطه غیر 
 at the point of no( قابل بازگشت است
return( می باشد.  بعد افرادی که در ردیف 
های جلو هستند، متوجه می شوند. البته اگر 
خواب سبکی داشته باشند، شاید آن ها نیز 
به دنبال راننده به بیرون بپرند. ردیف های 
وسط دیرتر متوجه می شود و شاید برخی 
به زیر صندلی ها پناه ببرند و بندگان خدایی 
که در آخر اتوبوس راحت و آسوده خوابیده 
اند بعد از  یکی، دو تا پشتک اتوبوس گیج 
و مغشوش تازه یک چیزهایی را می فهمند 
که دیگر دیر شده است و آن ها محکوم به 
فنا هستند. وضعیت اقتصادی بغرنج و پیچیده  
کنونی نیز همینگونه است. خیلی ها زودتر 
از موضوع آگاه و خیلی ها در خواب ناز به 
سر می برند. تورم افسار گسیخته کنونی هنوز 
برخی را از خواب بیدار نکرده است و نمی 
دانند که تبعات آن چیست. متأسفانه همین 
الان هم کمر خیلی از مردم زیر بار اقتصادی 
شکسته است. اگر به موقع دنده معکوس 
کشیده نشود، زمان طلایی از دست رفته و 
دیگر نمی توان اقتصاد ایران را درست نمود. 

یک ثانیه هم،یک ثانیه است.

برج  قابوس مرمت می شود
گنبدقابوس  جهانی  میراث  پایگاه  مدیر 
گفت: طرح مرمت گنبد رک )مخروطی( 
آجرهای  تولید  با  جهانی  میراث  این 
با  و  است  مناقصه  مرحله  در  ریشه دار 
پنج  اعتبار  با  پیمانکار اجرای آن  تعیین 
میلیارد ریال یک ماه آینده آغاز خواهد 
اظهارداشت:  نورتقانی  عبدالمجید  شد. 
نشست شورای تخصصی وزارت میراث 
فرهنگی برای بررسی طرح مرمت گنبد 
رک برج قابوس خرداد امسال با حضور 
میراث  پایگاه های  کل  اداره  سرپرست 
جهانی و ملی، سرپرست اداره کل میراث 
دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی، 
گنبد  شهر  شورای  اعضای  و  گلستان 
نشست  این  در  افزود:  برگزار شد. وی 
ابعاد کمی و کیفی کارهای صورت گرفته 
در حوزه های مستندنگاری، فن شناسی، 
ریخت شناسی و ساختار شناسی مصالح، 
آسیب نگاری و آسیب شناسی بنا، آسیب 
نگاری و آسیب شناسی مصالح به عنوان 
پیش نیاز اجرای طرح مرمت این بنای 
هجری  چهارم  سده  به  متعلق  تاریخی 

گرفت.مدیر  قرار  بررسی  مورد  قمری 
پایگاه میراث جهانی گنبدقابوس گفت: 
مرمت گنبد رک برج قابوس شامل تولید 
خاک  تهیه  با  تاریخی  مشابه  آجرهای 
مناسب و افزودنی های لازم و نصب آن 
در بنا، پاکسازی ریشه گیاهان و تمیزکاری 
مصالح فرسوده، تثبیت آجرهای سست و 
ساماندهی اطراف دریچه است. وی گفت:  

آخرین مرمت جدی برج قابوس در سال 
13۸۵ انجام شد و بعد از آن سال ۹6 یک 
مرحله مرمت اضطراری در این بنا صورت 
گرفت.نورتقانی حفاظت و مرمت پیوسته 
بناهای ثبت جهانی را جزو پروتکل های 
یونسکو دانست و گفت: به موازات تهیه 
طرح جامع مرمت توسط دانشگاه شهید 
میراث  پایگاه  فنی  دفتر  تهران،  بهشتی 

جهانی گنبدقابوس سال ۹۸ داربست هایی 
را برای بوته زدایی و اجرای برنامه های 
کرد.مدیر  نصب  بنا  روی  بر  مطالعاتی 
پایگاه میراث جهانی گنبدکاووس افزود: 
علاوه بر مرمت گنبد رک این اثر تاریخی، 
در نشست شورای راهبردی پایگاه میراث 
جهانی برج قابوس و شورای تخصصی 
و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزارت 
برای  ریال  میلیون   ۹00 دستی  صنایع 
قابوس  برج  اولیه سلامت سازه  مطالعه 
تخصیص یافت.نورتقانی ادامه داد: سال 
زیباسازی  برای  خاک  مقداری   13۴۲
اطراف برج قابوس در جبهه شرقی محل 
احداث آن ریخته شد که در برخی مواقع 
بخشی از آن رانش پیدا می کند اما تاکنون 
مشکلی برای بنا ایجاد نکرده است.وی 
نصب  از  شهروندان  گلایه  با  رابطه  در 
داربست و ایجاد مشکل برای سازه گفت: 
داربست با فاصله از بنا نصب شده و در 
برخی نقاط هم که میله ای تا نزدیکی بنا 
کشیده شده با تخته های چوبی از احتمال 

بروز ضربه جلوگیری شده است.
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خبر

گلستان امن ترین
 مرزها را دارد

معاون اجتماعی هنگ مرزی اترک گلستان 
گفت: با توجه به تعامل و همراهی خوب 
مرزنشینان با نیروهای مرزبانی، گلستان امن 
ترین مرزها را در بین استان های مرزی کشور 
عباسعلی  عمومی،  روابط  گزارش  به  دارد. 
بارانی اظهار داشت: در سایه همراهی و تعامل 
دوسویه نیروهای مرزبانی و مرزنشینان، گلستان 
امن ترین مرزها را در بین استان های مرزی 
کشور دارد و مردمان قوم ترکمن و عشایر 
بومی و کوچنده این استان از بهترین مرزنشینان 
کشور هستند. وی با اشاره به جایگاه و نقش 
رسانه های ارتباط جمعی در اطلاع رسانی به 
جامعه و افکار عمومی افزود: تعامل و ارتباط 
دوسویه با رسانه ها از رویکردهای معاونت 
داریم  تلاش  که  است  مرزبانی  اجتماعی 
آنرا ارتقا دهیم. بارانی اضافه کرد: باتوجه به 
حساسیت برخی اخبار مناطق مرزی، انتظار از 
رسانه ها و جامعه خبرنگاران گلستان توجه به 
صحت و درستی اخبار و دریافت آن از منابع 
رسمی مرزبانی است.وی ادامه داد: رسانه های 
می توانند در آموزش قوانین مرزی و رعایت 
بیشتر آن توسط مرزنشنینان و افرادی که به هر 
دلیل در مناطق مرزی گلستان حضور می یابند، 

به مرزبانی کمک کنند.

زمین لرزه ترکمنستان
 در گلستان احساس شد

در  ترکمنستان  ریشتری   ۴.۹ لرزه  زمین 
گلستان احساس شد.به گزارش مهر، زلزله 
۴.۹ ریشتری ساعت هفت و 3۴ دقیقه روز 
دوشنبه در ترکمنستان به وقوع پیوست که 
در مناطق شرقی گلستان از جمله مراوه تپه، 
گلیداغ و داشلی برون احساس شد.براساس 
گفته اداره کل مدیریت بحران گلستان، طبق 
ارزیابی های اولیه هلال احمر این زمین لرزه 

خسارتی نداشته است.

بررسي انديشه دكتر علي شريعتي در گفت وگو با داوود فيرحي

شریعتي؛  متفكر دوران گذار
حسین جلالي- سال ها از درگذشت علي شریعتي مي گذرد. 
هر سال به بهانه درگذشت او بسیاري دست به  قلم مي شوند 
و مي نویسند. سمینارها برگزار مي شوند و مطبوعات پرونده و 
گزارش آماده مي کنند. در این سال ها به فراخور نیازهاي زمانه، 
وجهي از شریعتي مورد توجه قرار گرفته است. حالا در خرداد 
سال ۹۷، در دل چالش ها و در دوره افول عاملیت سیاسي 
شهروندان و به عبارت دقیق تر در دوره اي که طبقه متوسط 
مدرن از تجمیع خود ناتوان است، دوباره به سالگرد درگذشت 
روشنفکري رسیده ایم که هرچند زیر ضرب نقدهاي جامعه 
پساانقلابي است، اما کسي نمي تواند منکر تأثیر او شود. سراغ 
داوود فیرحي، استاد علوم سیاسي دانشگاه تهران رفتیم. فیرحي 
تألیف هاي متعدد و شناخته شده اي دارد. یکي از پروژه هاي 
محوري او تمهید نظام فقهي براي دموکراسي است. او بر 
این باور است که براي آنکه دموکراسي در ایران، بر بستري 
ریشه دار استوار شود، باید لازمه هاي فقهي آن فراهم شود. دکتر 
فیرحي، علي شریعتي را متفکر دوره گذار مي داند و بسیار از 
نقدهایي را که به او وارد مي شود، اقتضاي متفکر دوره گذار 
بودن، مي داند و از این حیث گناه را بر گردن او نمي اندازد. او 
برخلاف انتظار، پروژه شریعتي را با پروژه خود در تعارض 
نمي بیند، بلکه بیشتر، حتي تلاش مي کند توضیح دهد چطور 
مي توان به نوشریعتیسم رسید و چه زماني این نوشریعتي 
مي تواند با گرایش هاي دموکراتیک جامعه هم افزایي داشته 
باشد. این گفت وگو در فضایي خودماني انجام شد. فضایي 
شبیه کلاس هاي فیرحي که دکتر در آن تلاش مي کند موضوع 
را براي شنوندگان خود توضیح دهد و سؤال های مخاطبان را 

نیز پاسخ دهد.

 شما مبتني بر این ایده که نظام آگاهي و دانش ایرانیان 
»فقه مشرب« است، به دنبال تمهید مقدمات فقهي دموکراسي 
هستید. این موضوع شاید یکي از اصلي ترین پروژه هاي 
فکري شما باشد، شریعتي و کاري که شریعتي کرد، در 
گره زدن دین و سیاست به یکدیگر  چه نسبتي با پروژه 
شما دارد؟ تفاوت و شباهت کاري که شریعتي انجام داد با 
چیزي که شما به دنبال آن هستید در چیست؟ببینید، شریعتي 
متفکر دوره انتقال بود. متفکران دوره انتقال سه کار مي کنند؛ 
وضعیت موجود را نقد مي کنند. راهي را براي انتقال به یک 
شرایط خاص یا مطلوب دنبال مي کنند و کلیات آن نظام یا 
وضعیت ]پیش رو[ را توضیح مي دهند، آنها هیچ وقت وارد 
انتقال طرح هاي خیلي  جزئیات نمي شوند. متفکران دوره 
دقیق و روشني ندارند. شما خود مارکس را نگاه کنید. او هم 
همین طور است. مرحوم شریعتي نقدي به وضع موجود داشت 
و احساس مي کرد که با تکیه بر ادبیات شیعي، به  ویژه تاریخ و 
شخصیت هاي شیعه مي تواند نیرو یا گفتماني فراهم کند که 
وضع موجود را تغییر دهد؛ مثلا او بر مفهوم رهبري خیلي تأکید 
مي کرد. راجع به نظام بعد، در یکي، دو سخنراني بحث نظام 
امت- امامت را مطرح مي کند. مرحوم آقاي بهشتي هم بعدا 
این بحث را پي مي گیرد و بخشي از آن را وارد قانون اساسي 
مي کند؛ چنین بحثي بوده اما درباره اینکه جزئیات این نظام چه 
باشد و با چه مقرراتي اداره شود، دیگر بحثي ندارد، درحالي که 
بحثي که من دنبال مي کنم این است که با توجه به سنت هاي 
ما، به فرض که نظام گذشته از بین رفته و نظم جدیدي در 
حال شکل گیري است، نظم جدید یا نظم در حال شکل گیري 
چه نسبتي با دموکراسي دارد؟ چه امکانات و محدودیت هایي 
دارد؟ بنابر تعریف بعید است نظامي که در حال شکل گیري 
است،  غیردموکراتیک باشد، در تمام کشورها. حال سؤال این  
است که دموکراسي چه نسبتي با سنت ما دارد. مهم ترین چیزي 
که در گذشته جامعه ما را اداره مي کرد، سنت فقهي بود. قدیم ها 
مي گفتند علم کلام شبیه وزیر خارجه است؛ از کلیت جامعه 
اسلامي دفاع مي کند و خیلي وارد آن نمي شود، یعني در مقابل 
مهاجمان فکري دفاع مي کند. اما فقه شبیه وزیر داخله است، 
مجبور است قوانین و مقررات و خیلي چیزها داشته باشد و 
قسمتي از قوانین و مقررات با نص دین نسبت پیدا مي کند، با 
عرف، با حقوق و با تکالیف نسبت پیدا مي کند؛ یعني او باید 

این جدول را به گونه اي پر کند که جامعه اداره شود.

 ما در شریعتي فقه را نمي بینیم...
بله چون شریعتي متفکري نیست که براي نظام آلترناتیو طرح 

با جزئیات بدهد.

 یعني این موضوع را هم ذیل همان بحث متفکر دوره انتقال 
توضیح مي دهید؟بله. چرا که فقه همواره کارش با جزئیات 
است. فارابي هم که بحث مي کند، مي گوید فقه سیاسي 
همان جزئیاتِ کلیاتي است که در فلسفه گفته مي شود. 

فلسفه همیشه کلي است و وارد جزئیات نمي شود.

آیا شما هم از منتقدان شریعتي هستید؟ یعني بر این 
گمانید که کاري که او کرد در چشم انداز بزرگ تر به 
ندارم.  اعتقادي  تجدد آسیب زد؟نه، اصلا چنین  پروژه 
معتقدم شریعتي متفکر مربوط به دوران گذار است. متفکران 
دوران گذار، در دوران گذار نقش خود را ایفا مي کنند که 
مهم است؛ یعني اینکه چطور از یک نظام سلطنتي استبدادي 
عبور کنیم به یک نظام جدید. فرض او این بود که نظام جدید 
هرچه باشد، بهتر از قبلي خواهد بود اما راجع به جزئیات 
آن اصلا توضیح نمي دهد. یوتوپیایي که شریعتي مي سازد در 
حد کلیات باقي مي ماند و هیچ گاه طرح روشني براي اداره آن 

نداشت، اصلا شریعتي فرصتي براي این کار نداشت.

 پس شما با ایدئولوژیک کردن دین مشکلي ندارید؟
اصلا در این دوره دین ایدئولوژیک مي شود. در دوره گذار 
دین همواره ایدئولوژیک مي شود. همه جاي دنیا این طور 
بود که  اتفاقي  این  ایدئولوژیک مي شود.  است. علم هم 
مي افتاد. ما به ایدئولوژي احتیاج داشتیم. ایدئولوژي مثل 
دین خیلي پتَ وپهن و با جزئیات نیست، بلکه ساده، چابک 
و اقناع گر است. مي تواند بگوید چه چیزي بد و چه چیزي 
خوب است، اما درباره جزئیات آن خوب نمي تواند توضیح 

دهد و این خصلت آن است.

 با این تفاصیل پس در حال حاضر به ظهور و رشد شریعتي ها 
هم قائل نیستید؟مگر اینکه تفسیري از شریعتي پیدا شود، 

تحت عنوان نوشریعتیسم که برخي از امکاناتي که در 
مرحوم شریعتي بود را برجسته کنند، مثل گرایشاتي 
که مرحوم شریعتي به نوعي از پروتستانیسم داشت. 
اما این دیگر شریعتي نیست، این نوشریعتي است. 
یعني کساني هستند که با توجه به برخي از امکانات 
غیرانقلابي شریعتي که اندک است، در آورد و سامانه 

جدیدي را درست کردند.

 این امکاني که بر آن دست گذاشتید اگر در تضاد 
پروژه شما نباشد، با آن در تعارض نیست؟ چرا که 
فقه را دور مي زند؟ممکن است دور بزند و ممکن 
است دور نزند. فقه یک بسته یکدست نیست. فقه 
طیف بزرگي است؛ از یک طرف امثال آقاي نائیني 
تا سیستاني هستند و از آن طرف هم شیخ فضل الله 
و در معاصران هم مثلا آقاي مصباح را مي بینید. مثل 
دانش است، مثلا شما که فلسفه را در نظر بگیرید، 
در آن نازیسم هست، در آن افرادي مثل افلاطون، 
ارسطو و هگل هم هستند تا بیایید جلوتر و متفکران 
دموکرات معاصر مثل رالز را هم مي بینید. این طیف 
بزرگ در فقه هم هست. این طور نیست که فقه یک 

 دکتر فیرحي، علي شریعتي را متفکر دوره گذار مي داند و بسیار از نقدهایي را که به او 
وارد مي شود، اقتضاي متفکر دوره گذار بودن، مي داند و از این حیث گناه را بر گردن 

او نمي اندازد. او برخلاف انتظار، پروژه شریعتي را با پروژه خود در تعارض نمي بیند، 
بلکه بیشتر، حتي تلاش مي کند توضیح دهد چطور مي توان به نوشریعتیسم رسید
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بررسي انديشه دكتر علي شريعتي در گفت وگو با داوود فيرحي

شریعتي؛  متفكر دوران گذار

بسته باشد که هر تفسیري از شریعتي، بلافاصله با آن، 
به مشکل بخورد.

آیا فقه با دانش این تفاوت را ندارد که فقه بیش 
از دانش به متولیان خود، یعني روحانیون وابسته 
از  بزرگ تر  خیلي  دیني  دستگاه هاي  است؟ نه، 
فقه است و آنجا نظام هاي ارجاع شکل مي گیرد. 
بزرگ  بسیار  نیست،  فقه  تماما  روحانیت  دستگاه 
است، مجموعه سنت هایش هست، کلامش هست، 
فلسفه اش هست منتها فقه یک دانشي براي اداره 
جامعه بود و بعدتر خود را به مفهوم جدید حقوق 
گره  زد. این بحث بیشتر به جزئیات قانون گذاري 
دستگاه هاي  برمي گردد.  قانون گذاري  پس زمینه  یا 
فقهي بیشتر جنبه تکنیکي دارد؛ یعني مدتي جامعه را 
مستقیم اداره مي کردند و الان هم که قانون موضوعه 
قانون  این  پس زمینه  فقه  معمولا  است،  پیدا شده 
موضوعه را به وجود مي آورد. مبناي قانون موضوعه 
را تأمین مي کند. واژه jurisprudence یعني آنچه 
که قانون موضوعه با تکیه بر آنها نوشته مي شود. 
بنابراین تفسیرهاي نوشریعتي ممکن است با برخي 

گرایش هاي فقهي فاصله بیشتر و با برخي فاصله کمتري داشته 
باشد. اما در هر صورت اگر نوشریعتیسم به سمت دموکراسي 
حرکت کند، آن گاه با جریان هاي فقهي که با دموکراسي 
همدل هستند، همسو مي شوند. هرچند ممکن است از 
خاستگاه هاي متفاوتي آمده باشند. تفسیرهاي دموکراتیکي 
که از فقه در مي آید با تفسیرهایي که آرام آرام از شریعتي 
در مي آید، همسویي دارند، هرچند ممکن است جوهر آنها 
متفاوت باشد. در هرصورت خود شریعتي متفکر دوره 
گذار است اما یک نوع نوشریعتیسم یا شریعتیانیسم مثل 
نومارکسیسم یا مارکسیانیسم و اینها هستند که مي توانند 
نمایندگان  هنوز  اما  باشند.  داشته  اهمیت  امروز  براي 
خودشان را پیدا نکرده اند. ما در جامعه مي گردیم تا پیدا 
کنیم که چه کسي نوشریعتیست یا شریعتیانیست است . 
یعني برخي واژه هاي شریعتي را گرفته و بسط داده است. 
هنوز بالفعل نماینده اي جدي سراغ نداریم که به او ارجاع 

دهند. شما سراغ دارید؟
 

وقتي مي گویید نماینده جدي، منظورتان در حوزه عمومي 
است یا در ساحت دانشگاهي و علمي؟یعني مفسر شریعتي 
باشد با توجه به شرایط جدید. من یکي، دو سمینار دیدم که 
در آن برخي استادان تلاش کردند این کار را انجام دهند. اما 
امروزه کسي که چنین برچسبي داشته باشد را نمي شناسیم. در 
مجموع هنوز پررنگ نشده اند فرد یا افرادي که بتوانیم به عنوان 

نمایندگان نوشریعتیسم بشناسیم.

 آقاي دکتر، اصلا تقاضاي چنین چیزي در جامعه وجود 
نام  به  چیزي  براي  اجتماعي  بستر  اصلا  یعني  دارد؟ 
نوشریعتي وجود دارد؟یادم هست وقتي براي آقاي شریعتي 
در دانشکده علوم اجتماعي، بزرگداشت برگزار شد، سالن پر 

و نشانه هایي از علاقه به بازگشت به شریعتي بود.

 شاید این استقبال حاصل میهمانان آن نشست بوده باشد.
شاید قسمتي از آن، اما خود موضوع هم مهم است.

 پس به  نظر شما هنوز هم شریعتي مخاطب دارد؟
بله، هنوز هم مخاطب دارد؛ اما مفسر ندارد. بالاخره نسلي 
وجود دارد که با شریعتي سمپاتي دارند. کساني هستند که 
شریعتي را دیده اند و وقتي براي او بزرگداشت مي گذارند. 
آنها مي آیند؛ اما اینکه بعد از ۴0 سال چطور مي توان شریعتي 
را توضیح داد، هنوز توضیح گر روشني ندارد. خانواده اش 
نیز نمي توانند این  کار را بکنند؛ چون خانواده میراث دار 
کلیت شریعتي هستند و نمي توانند شریعتي و نوشریعتي 
کنند. چنین چیزي در خانواده اش امکان ندارد. خانواده 
عُلقه بي واسطه دارد و نمي تواند قسمتي از او را نادیده 
بگیرد. تفسیر حذف و اضافه مي کند، background و 
foreground کردن است. به  تعبیر عرب ها، تغلیب و 
تغلیظ است؛ یعني چیزهایی باید غایب شوند و اموري 
باید غلیظ شوند تا بشود تفسیر. این کار باید انجام شود و 
از عهده خانواده برنمي آید؛ چرا  که خانواده ارتباطي عاطفي 
مارکس  که  همچنان  مي خواهد،  مفسر  شریعتي  دارد. 
مفسر پیدا کرد. الان شما به اندیشه هاي امام نگاه مي کنید، 
تفسیرهاي متفاوت در قالب اصلاحات  نمایندگان خود 
را پیدا مي کنند. این دیگر امام نیست. شما آقاي خاتمي 
را  دموکراتیک  تفسیرهاي  که  ببینید  را  منتظري  آقاي  و 
مي آورند و آن طرف هم آقاي مصباح و آقاي مؤمن را نگاه 
کنید یا جوان ترهایي که تفسیر دیگری مي کنند؛ مثل آقاي 
پارسا و دوستان دیگر. این یعني تفسیر. چنین اتفاقي درباره 

شریعتي هنوز نیفتاده است.

 این اواخر آقاي دکتر کاشي روزنه درخور  توجهي در 
به  نه  ایشان مي گویند ما  باز کردند.  با شریعتي  نسبت 
محتواي شریعتي بلکه به فرم آن نیازمندیم. به معنای 
آنکه بتوانند با این فرم خیر عمومي و امر سیاسي را 
احیا کنند. بحث شما بیشتر ناظر بر فرم شریعتي است 
یا محتواي آن؟چیزي که من در کار آقاي کاشي دیدم، 
این است که ایشان نگران افول روشنفکر در جامعه است. 
روشنفکري در حال حاضر مرجعیت ندارد. روشنفکري که 
به جامعه تلنگر بزند که درباره بعضي از مسائل حساس 
کنند  ایجاد  حرکت  کنند،  بحث  بگیرند،  موضع  باشد، 
و... وجود ندارد. براي آقاي کاشي، دوره آقاي شریعتي 
آرمان است که روشنفکري به مرجع و لیدر جامعه تبدیل 
مي شود. این صورت خوب است؛ اما صورت بدون محتوا 
شکل نمي گیرد. بالاخره وقتي مي توان از احیای روشنفکر 

صحبت کرد که روشنفکر پیغامي براي گفتن داشته باشد.

 این محتوا را شریعتي دارد؟
بله و این  کار را نوشریعتي ها باید درست کنند، اگر بخواهند 
و اگر بتوانند. این غیر از حرفي است که آقاي کاشي مي زند. 
وقتي از محتوا به فرم عبور مي کنید، به این معناست که این 
محتوا خیلي هم در حال حاضر به درد ما نمي خورد؛ بلکه مهم 
کاراکتر شریعتي بود که جوانان را دنبال خود به راه مي انداخت؛ 
اما این محتوای او بود که این کار را مي کرد. فرم تنها کاري 

نمي تواند بکند.

 محتوای شریعتي، یعني همان گرایش هاي کلي بحث هاي 
شریعتي که سعي مي کند همه چیز را کنار هم قرار دهد؟

دوران  در  اندیشه ها  نوع  این  باشد.  این طور  است  ممکن 
گذار، اوتوپیا مي سازند و مي گویند هرآنچه خوب است، 
بد است،  آنچه  آینده مي آید و  ما است و در  در دست 
مربوط به گذشته و نظام پیشین است. این براي ساختن 
اوتوپیا خوب است؛ اما جامعه ما دیگر پتانسیل انقلاب کردن 
ندارد. انقلاب پشت انقلاب رخ نمي دهد؛ بنابراین متفکري 
که متفکر انقلابي است، در پسا انقلاب باید از آن تفسیر کرد. 
ما نمي توانیم روشنفکري داشته باشیم که منادي انقلاب باشد. 
ما باید روشنفکري داشته باشیم که منادي اصلاح باشد که 
بگویید چه کار باید بکنیم. هیجان اصلاح کم است. بنابراین در 
آن تبدیل شدن روشنفکر به یک قهرمان-مثل شریعتي- خیلي 

سخت است.
منبع : روزنامه شرق

 دکتر فیرحي، علي شریعتي را متفکر دوره گذار مي داند و بسیار از نقدهایي را که به او 
وارد مي شود، اقتضاي متفکر دوره گذار بودن، مي داند و از این حیث گناه را بر گردن 

او نمي اندازد. او برخلاف انتظار، پروژه شریعتي را با پروژه خود در تعارض نمي بیند، 
بلکه بیشتر، حتي تلاش مي کند توضیح دهد چطور مي توان به نوشریعتیسم رسید
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تردد موتورسواران 
بی گواهینامه معضل مهم ترافیک

بیشمار  تردد  گلستان،  راهور  پلیس  رییس 
موتورسواران بی گواهینامه را از جمله چالش 
های ایجاد ترافیک محورهای ارتباطی این 
گزارش  به  برشمرد.  گردشگرپذیر  استان 
روابط عمومی، مهاجر بسطامی افزود: فاصله 
تراکم جمعیت  و  نزدیک شهرها، روستاها 
و هوای معتدل استان، اشتیاق برای استفاده 
داده  افزایش  استان  در  را  موتورسیکلت  از 
کار،  برای  اشخاص  یادآور شد:  است. وی 
تفریح و سفرهای بین شهری از وسیله نقلیه 
به  این  و  کنند  می  استفاده  موتورسیکلت 
عنوان یک فرهنگ غلط در میان شهروندان 
گلستانی باب شده است. بسطامی بیان کرد: 
رایگان  ایمنی  کلاه  اعطای  طرح  ابتدای  از 
بیش از ۵0 هزار قطعه تعصب کلاه ایمنی 
موتورسواران گلستانی توزیع شده است. به 
گفته وی مهمترین دلیل، عدم استفاده از کلاه 
ایمنی و استاد عدم توجه به موارد فرهنگی 
توسط موتورسواران است.رییس پلیس راهور 
گلستان خاطرنشان کرد: ۷۵ درصد تصادفات 
عامل انسانی دارد و اگر عامل انسانی را حذف 
کنیم بسیاری از تصادفات کاهش پیدا می کند. 
وی افزود: ۲۵ هزار و ۵00 نفر در سال گذشته 
گواهینامه جدید دریافت کردند که این مساله 
بی تاثیر در تصادفات نیست.بسطامی تاکید 
کرد:  همه دستگاه ها باید پای کار بیایند تا 
شرایط ترافیک بهبود ببخشیم و تصادفات را 
کاهش دهیم و در تصادفات پلیس 1۹ درصد 
نقش دارد و ما بقی تصادفات به دستگاه های 
دیگر مرتبط است. پلیس به تنهایی نمی تواند 
تصادفات را کنترل کند و با رشد خودرو، شهر 
و رانندگان باید دستگاه های دیگر کنار نیروی 
انتظامی و پلیس راهور باشند. وی  با اشاره 
به افزایش حدود ۲1 هزار خودرو در سال 
گذشته یادآور شد: در زمان حاضر گلستانی 

ها ۸00 هزار خودرو دارند.

کشف هزار تن گندم
 احتکار شده در مینودشت 

فرمانده انتظامی گلستان گفت: ماموران انتظامی 
به ارزش 11۵  هزار تن گندم احتکار شده 
میلیارد ریال را در شهرستان مینودشت کشف 
کردند.به گزارش پایگاه خبری پلیس، محمد 
سعید فاضل دادگر اظهار داشت: طرح عملیاتی 
مقابله با قاچاق، احتکار و اخلال در تولید و 
توزیع کالاهای اساسی و معیشت محور در 
دستور کار ماموران پلیس آگاهی شهرستان 
مینودشت قرار گرفت.وی افزود: در این راستا 
ماموران موفق شدند با اشراف اطلاعاتی، هزار 
تن گندم احتکاری که در یکی از انبارهای 
اطراف مینودشت دپو شده بود را کشف کنند. 
فرمانده انتظامی گلستان، گفت: براساس اعلام 
کارشناسان ارزش این مقدار گندم احتکاری 

11۵ میلیارد ریال برآورد شده است.
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مسوول بسیج رسانه گلستان گفت: 3۷0 اثر به دبیرخانه 
نخستین جشنواره رسانه ای پیشگیری از آسیب های 
روز  از  ها  آن  داوری  که  رسیده  استان  این  اجتماعی 
گذشته آغاز شده است. به گزارش ایرنا، محمدمهدی 
تجری افزود: در نخستین جشنواره رسانه ای پیشگیری 
مرحله  جاری  سال  در  که  اجتماعی  های  آسیب  از 
فراخوان دریافت آثار شروع شد و تا ۲0 خرداد ماه ادامه 
داشت که با توجه به تعداد آثار رسیده  استقبال خوبی از 
این جشنواره تخصصی شده است.وی اظهارداشت: در 
این مرحله دبیرخانه جشنواره اقدام به شروع داوری آثار 
خواهد کرد و پیش بینی می شود به مدت یک هفته کار 
داوری آثار ادامه یابد و سپس اختتامیه جشنواره پیگیری 
نخستین  داوران  ترکیب  در  وی  گفته  شد.به  خواهد 
جشنواره آسیب های اجتماعی سعی شده از ظرفیت 
های متخصصین بومی استان گلستان استفاده شود.وی 

بیان کرد: جشنواره پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
که  می شود  در ۲ محور حرفه ای و مردمی برگزار 
در بخش حرفه ای چهار قالب تیتر، گزارش، مقاله 
و یادداشت، عکس )تک عکس، گزارش خبری( و 
در بخش مردمی عکس و کلیپ خبری در نظر گرفته 
شهروندان  تمامی  برای  جشنواره  در  شرکت  و  شد 

مشخص  های  بخش  در  ای  حرفه  خبرنگاران  و 
شده آزاد بوده است.تجری گفت: عفاف و حجاب، 
تصادفات جاده ای، سرقت، خودکشی، حاشیه نشینی، 
معضلات پیری جمعیت و سالمندی جامعه، کودکان 
پروری،  فرزند  و  جمعیت  ارز،  و  کالا  قاچاق  کار، 
خشونت  الکلی،  مشروبات  مصرف  طلاق،  اعتیاد، 
و  کسب  خانواده،  زنان،  علیه  خشونت  اجتماعی، 
موضوعات  جمله  از  ازدواج  و  کرونا  رسانه،  کار، 
محور  انقلاب،  دوم  گام  محوریت  با  جشنواره  این 
تحول بوده  است.مسوول بسیج رسانه استان گلستان 
پیشگیری  محتوایی  جشنواره  نخستین  کرد:  تصریح 
موسسه  سوی  از  گلستان  اجتماعی  های  آسیب  از 
با  و  پارس  کار  و  کسب  بازار  مروارید  مطبوعاتی 
استان،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  همکاری 

سازمان بسیج رسانه گلستان برگزار می شود.

 

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 
آئین نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1۴006031۲00۸003۴۵6 تاریخ 1۴00/10/0۲ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
آق قلا پرونده کلاسه 13۹۹11۴۴1۲00۸000۲۴۲ تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای 
رجب محمد نظری فرزند ملا به شماره شناسنامه ۲۹۹ کد ملی  ۲۲6۹۲1166۹ صادره از علی آباد 
در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 3۵۵.6۲ مترمربع، در قسمتی از ششدانگ 
باقیمانده پلاک شماره 366- فرعی از 1- اصلی واقع در اراضی آق قلا بخش ۷- حوزه ثبتی ملک 
شهرستان آق قلا از سهمی عبدالرشید میرزاعلی احد از ورثه ارازقلیچ میرزاعلی تائید گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز دوشنبه 1۴01/03/16

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز سه شنبه 1۴01/03/31
محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا  م.الف 111۴۲

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 
آئین نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1۴016031۲00۸00036۹ تاریخ 1۴01/0۲/۲۴ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
آق قلا پرونده کلاسه 1۴0011۴۴1۲00۸000۲۴6 تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای 
طاهر ربانی فرزند محمد به شماره شناسنامه ۲۹۷ کد ملی  ۴۹۷۹۷۲6۴۷1 صادره از آق قلا در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 11۴/6۹ مترمربع، در قسمتی از باقیمانده 
ششدانگ پلاک شماره ۵1۵۵- فرعی از 1- اصلی واقع در اراضی قریه آق قلا بخش ۷- حوزه 
ثبتی ملک شهرستان آق قلا از سهمی محمدامین ربانی تائید گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز سه شنبه 1۴01/03/31

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه 1۴01/0۴/1۵
محمد فندرسکی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا  م.الف 1۲330

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت
 ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض آقای فرامرز زنگوئی بشماره 
شناسنامه 16۵ بشماره ملی 06۸0۹66۲۲6 صادره از بجنورد فرزند علی اکبر متقاضی کلاسه 
پرونده 1۴01111۴۴1۲۴۸00000۲۹ در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
است بمساحت 1۵0.13 مترمربع از پلاک 3۸66 فرعی از 10۷- اصلی واقع در اراضی خارج 
از مزرعه موقوفه محمدصادق باباصادقیان بخش 3 حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره 
حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده 
روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، 
دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره 

ارائه نمایند. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/03/31
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/0۴/16

حجت الله تجری- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان  م.الف 1۲333

آگهي هاي ثبتي

خبر

17 هزار حلقه چاه مجاز 
کشاورزی در استان وجود دارد

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای گلستان اظهار کرد: ۲0 هزار چاه 
که  دارد  وجود  استان  در  مجاز  کشاورزی 
مابقی  1۷ هزار آن چاه های کشاورزی و 
گزارش  به  هستند.   .. و  صنعت  و  شرب 
روابط عمومی، جواد تیموری اظهار کرد: از 
این تعداد چاه،  ۸ هزار حلقه  چاه عمیق 
و مابقی کم عمق یا بتنی دهانه گشاد و در 
آبخوان کم عمق حفر شده اند. وی افزود: 1۵ 
هزار حلقه نیز چاه فاقد پروانه مشمول قانون 
تعیین تکلیف چاه های محفوره فاقد پروانه 
در استان وجود دارد که تاکنون حدود ۴ هزار 
حلقه از این چاه ها تعیین تکلیف شده است 
و مابقی قرار است طی برنامه سازگاری با 
کم آبی و تا ۵ سال آینده تعیین تکلیف شود. 
تیموری بیان کرد: سالیانه حدود ۲۵0 تا 300 
حلقه چاه غیر مجاز نیز در استان کشف می 
شود که 3۲ اکیپ گشت و بازرسی استان 
شبانه روزی در حال رصد و جلوگیری از 
هستند.وی  مجاز  غیر  های  چاه  این  حفر 
بیان کرد: سال گذشته 6۴۸ چاه غیر مجاز 
مسدود و یا از حفر آنان در استان جلوگیری 
ادامه  نیز  در سال جاری  روند  این  و  شد 
دارد.معاون حفاظت و بهره برداری شرکت 
آب منطقه ای گلستان تصریح کرد: مطابق 
ضوابط و مقررات، کشاورزانی که بر روی 
نصب  هوشمند  کنتورهای  خود  چاههای 
کرده اند، می توانند پروانه بهره برداری خود 
را هر سه سال و مابقی کشاورزان نیز باید 
سالانه پروانه بهره برداری خود را تمدید 
نمایند. تیموری بیان کرد: با توجه به کاهش 
منابع آبی و خشکسالی و کاهش بارش ها، 
کشت  در  داریم  درخواست  کشاورزان  از 
آب  منابع  با  وابسته  اراضی  در  تابستانه 
زیرزمینی سطح زیر کشت خود را تا ۲0 
درصد کاهش دهند و در اراضی وابسته به 
آب سطحی نیز ۵0 درصد سطح زیر کشت 
تابستان دچار  تا در  را کاهش دهند  خود 

خسارت نشوند.

دانشگاه فرهنگیان
 معلم ولایی تربیت کند

با  اینکه  بیان  با  گرگان  فرماندار 
موضوعات فرهنگی نمی توان قهری 
در  است  لازم  گفت:  کرد،  برخورد 
عمیق تر  اقدامات  فرهنگی  زمینه 
عیسی  شود.  انجام  اثرگذارتری  و 
اعضای  با  نشست  در  پایین محلی 
کنگره شهدای دانشجومعلم گلستان، 
را  معلمان  دانشجو  و  فرهنگی  قشر 
قشر  مخلص ترین  و  بهترین  جزو 
ظرفیتی  اظهارکرد:  و  دانست  جامعه 
که در حوزه آموزش و پرورش وجود 
دارد در هیچ بخش دیگری نیست و 
فرهنگ سازی  بدون  هم  کاری  هیچ 
امکانپذیر نخواهد بود. وی با بیان اینکه 
تربیت انسان ها مهم ترین موضوع برای 
ظرفیت  افزود:  است،  آینده  ساختن 
ویژه  به  معلمان  اختیار  در  بزرگی 

دارد  قرار  ابتدایی  مقطع  آموزگاران 
تربیت  انسان هایی  می توانند  آنها  و 
کنند که آینده نظام مقدس جمهوری 
اسلامی را به خوبی بسازند. فرماندار 
دنبال  به  دشمن  داد:  ادامه  گرگان 
هویت زدایی از جوان مسلمانِ ایرانی 
بوده و لازم است ما در زمینه فرهنگی 
اقدامات عمیق تر و اثرگذارتری انجام 
دهیم. باید توجه داشت با موضوعات 
فرهنگی نمی توان قهری برخورد کرد و 
صرفا فرهنگ سازی است که می تواند 
در این زمینه به ما کمک کند. در راس 
پرورش  و  آموزش  دستگاه ها  همه 
فرهنگیان  دانشگاه  آن  از  بالاتر  و 
اعتقادی،  معلمی  باید  که  دارد  قرار 
پرورش  استکبارستیز  و  ولایت مدار 
برگزاری  درباره  دهد.پایین محلی 
اجلاسیه شهدای دانشجومعلم استان 
گلستان خطاب به دست اندرکاران این 
برنامه گفت: راه شهدا، مسیر درست 
و ولایتمداری است و شکست در آن 
معنایی ندارد. خداوند شهدا را ضمانت 
این  در  فعالیت  حتما  و  است  کرده 
مسیر مورد رضایت خدا خواهد بود.
وی با بیان اینکه مشخصه اصلی شهدا، 
اظهارکرد:  است،  آنان  ولایتمداری 
ولایت  با  اسلامی  جمهوری  در  ما 
سنجیده می شویم و هرکسی با ولایت 
زاویه پیدا کند، از چشم مردم می افتد و 

زمین خواهد خورد.

اعزام  والیبالیست گلستانی
 به رقابت های جوانان آسیا

رئیس هیات والیبال گلستان از اعزام 
والیبالیست دختر گلستانی در جمع 
جوانان  های  رقابت  به  ملی پوشان 
آسیا خبر داد. عیسی سنگدوینی، در 
دختر  وضعیت  آخرین  خصوص 
والیبالیست  جوان گلستانی عضو تیم 
ملی  تیم  سرمربی  کرد:  اظهار  ملی، 
والیبال جوانان دختر جمهوری اسلامی 
ایران، 1۴ بازیکن را به ششمین اردوی 
آماده سازی این تیم که متصل به اعزام 
است، دعوت کرد. رئیس هیات والیبال 
فرخی  رویا  اینکه  بیان  با  گلستان، 
از گلستان به همراه تیم ملی والیبال 
برای  را  خود  ایران  دختر  جوانان 

حضور شایسته در رقابت های قهرمانی 
آسیا که از 13 تا ۲0 تیرماه سال جاری 
در کشور قزاقستان برگزار خواهد شد، 
آماده می کند. سنگدوینی با تاکید بر 
اینکه این تیم از  ۲۹ خرداد ماه، اردوی 
آماده سازی خود را با حضور بازیکنان 
زنان  والیبال  ملی  تیم های  کمپ  در 
کرد:  نشان  خاطر  کرد،  خواهد  آغاز 
مسابقات  به  اعزام  زمان  تا  اردو  این 
داشت.  خواهد  ادامه  آسیا  قهرمانی 
اسامی  به  ادامه سخنان خود  وی در 
بازیکنان دعوت شده به اردوی ششم 
ایران  دختر  جوانان  والیبال  ملی  تیم 
اشاره کرد و افزود: نام سارا بطا، زینب 
مدنی، زهرا رضایی، اسما وطن خواه، 
محدثه جباری، رکسانا جدی، مهدیه 
رحیمی، ریحانه سادات فاضلی، عسل 
غفاریان،  مبینا  علیزاده،  نازنین  نادی، 
کنار  قادری در  کیانی و مهسا  کیمیا 
والیبالیست گرگانی در این لیست قرار 
دارد. رئیس هیات والیبال گلستان در 
بخش پایانی سخنان خود از درخشش 
ورزشکاران خانم و آقای گلستانی در 
رده های مختلف سنی سخن گفت و 
افزود: در استان گلستان، سرمایه های 
خوبی در این رشته المپیکی فعالیت 
می کنند که امیدواریم با حمایت های 
زیرمجموعه ورزش و جوانان گلستان 
و تلاش و همت همه فعالان، شاهد 

پیشرفت روزافزون این رشته باشیم.

ارسال آثار به جشنواره پیشگیری از آسیب های اجتماعی
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یادداشت

یادداشتی برای
 نمایش آقای کاندیدا

■   حسین ضمیری

گرچه از روز ازل سرخوش و خندان بودم
 عشق آموخت  مرا  طرزِ دگر  خندیدن

عصر روز گذشته باحضور در سالن نگاه 
یک  دچار  گرگانی،  اسعد  فخرالدین  تالار 
شدم.   کاندیدا   آقای  نامِ   به  نمایشنامه 
نمایشی که  در واقع می توان گفت سویه 
درک  درستی  به  را  واقعی  طنز  یک  های 
های  بازی  بود.  رسانیده  اجرا  به  و  کرده 
ای،  نور خوب و حرفه  روان، موسیقی و 
در امتداد یک متن و کارگردانی درست؛ بار 
دیگر مرا  به دیدار یک طنز  واقعی و درست 
نشاند.  می دانیم که  طنز  فاصله یِ مابین 
واقعیت و حقیقت است  و سیال بودن در 
این فاصله یِ شهودی  نیاز به درک صحیح 
جایگاه طنز در جامعه دارد. طنز پردازان در 
واقع سعی می کنند تا با زهرخندی ظریف، 
نکاتی از ابعاد مختلف زندگی در جامعه و 
مشکلات پیرامونیِ موجودی به نام انسان را 
به رُخنمون بکشند. کارگردان و نویسنده این 
نمایش جناب آقای امیر حسین صیدآبادی 
نشان داد که می توان به آینده یِ جوان حوزه 
نمایش استان گلستان امیدوار بود.در هنگامه 
ای که  جناب آقای مهدی کاویان، بازیگر 
کهنه کار، نمایش تمام حرف ها را در یک 
جمله گفت: کاری می کنیم که خودشان 
ماشه ها را بکشند.  به احترامشان ایستادم 
و تمام عناصر نمایش را تحسین کردم. بی 
هیچ تعارفی امشب دچار نمایش شدم. بازی 
عزیز،  کاویانی  جان  مهدی  جناب  روان 
آقای  جناب  و  زیادلو  رعنا  خانم  سرکار 
محمد حسین صفایی  با استفاده صحیح از 
طنز موقعیت در پوشش، گفتار و بدن دیگر 
بار مخاطب را با واقعیت های پشت پرده 
هایِ دنیای کثیف سیاست  روبرو کرد و 
بر  انجام رسانید.  به  این مهم را  نیکو  چه 
خود واجب دانستم که این اثر هنری را ارج 
نهاده و از تمامیِ  مخاطبین عام و خاص 
هنر والای نمایش دعوت کنم تا با حضور 
در جایگاه مخاطب نمایش،  هم به شور و 
شعور خود احترام بگذارند و هم تیم هنری 
به  را  آن  دیدار  لذت  و  کرده  حمایت  را 

دیگران نیز انتقال دهند.
 دانایی هزینه دارد  و داناگری نیز در تداوم 

آن  همت می طلبد.

پالونیا   تهدیدی برای طبیعت؟
کاشت  گلستانی،  کارشناسان  از  شماری 
درخت پالونیا، گونه مهاجم و وارداتی را 
در این استان که با مشکل جدی کم آبی و 
خشکسالی مواجه است، مناسب نمی دانند 
و معتقدند وجود آن طبیعت منطقه اعم از 
مزارع، باغ ها و عرصه های جنگلی را به 
مخاطره می اندازد.به گزارش ایرنا، پالونیا 
کشور  بومی  درختان  از   )Paulownia(
چین است که چوب و تنه آن در صنایع 
مختلف)صنعت مبلمان، تخته لایه، کبریت 
و کاغذ و کارتن حتی هواپیما و گلایدر و 
ادوات موسیقی( و برگها و گل آذین این 
درخت هم در تولید کمپوست و تغذیه دام 
استفاده می شود ولی جزو گونه های مهاجم 
و آب بر محسوب می شود.گونه درختی 
پالونیا گیاهی غیر بومی، نورپسند و با رشد 
سریع است که در اکوسیستم های جنگلی 
در سایه خوب رشد نمی کند و با دارا بودن 
ریشه های قوی و برگ های بزرگ از رشد 
گونه های بومی جلوگیری می کند. به اعتقاد 
صاحب نظران امور جنگل کشت گونه های 
بومی و سازگار با شرایط اقلیمی هر منطقه به 
منظور حفظ تنوع زیستی و اکوسیستم های 
طبیعی کشور  باید مد نظر قرار گیرد. به 
اعتقاد آنان امروزه درخت یکی از مهمترین 
و کلیدی ترین عناصر در محیط زیست 
جهانی  اکوسیستم  در  حیات  چرخه  و 
محسوب می شود. تاثیر مثبت آن در ایجاد 
انسجام  پاکسازی هوا،  تعادل آب و هوا، 
موجودات  زیستگاه  حفظ  خاک،  بافت 
کنار  در  زمین  گرمای  کاهش  مختلف، 
فواید و محصولات حاصل از آن، نشانگر 
نقش مهم آن در تمامی ابعاد زندگی انسان 
هاست. تجربه ثابت کرده است که هرگونه 
درختی برای هر منطقه  دارای آب و هوایی 
متفاوت مناسب نیست و در جهان امروز 
ضروری است انجام هر امر مهمی با تحقیق 
و پژوهش همراه باشد. امروز رویکرد آزمون 
و خطا در عرصه های طبیعی روا نیست و 
تغییر چنین نگرشی در جهان امروز با وجود 
چالش های فراوان ضروری است. پرسش 
اینکه چرا گونه پالونیا درخت وارداتی باید 
بدون تحقیق و پژوهش وارد کشور و کاشت 
آن در هر منطقه ای اقدام شود؟ چرا جلوی 
کاشت این گونه مهاجم گرفته نمی شود؟ 
چرا نباید گذاشت تا هر بخشی و یا فردی 
خودسرانه به کاشت این درخت وارداتی 
در مزارع و باغ های خود اقدام کنند؟آیا 
نمی شود جلوی تبلیغات کاذب هر مورد 
از موضوعات گوناگون را گرفت ؟ جایگاه 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی مناسب در 
و  مزایا  است  جامعه کجاست؟ ضروری 
معایب هر طرح و اقدامی و در هر زمینه ای 
از جمله گونه درختی پالونیا به جامعه اطلاع 
رسانی شود.      طبیعت بویژه عرصه ها و 
ذخیره گاه های جنگلی، ریه های هر کشور 
و منطقه ای هستند، نباید با این عضو حیات 
بخش زمین به خاطر کسب سود و منافع 
معامله و آن را بتدریج نابود کرد. جنگل های 
گونه  دارای ۹0  ایران  در شمال  هیرکانی 
درختی و ۲11 گونه درختچه ای است و 
در دهه های اخیر تعدادی گونه غیر بومی، 
از جمله انواع کاج و سرو نیز در آن کاشته 

شده که بسیاری از آنان به دلیل ناسازگاری، 
از بین رفته اند. 

مردم از کاشت نهال پالونیا خودداری کنند
رییس اداره جنگل کاری، پارک و ذخیره 
طبیعی  منابع  کل  اداره  جنگلی  های  گاه 
و آبخیزداری گلستان گفت: گونه پالونیا، 
درختی مهاجم و آب دوست برای این استان 
که با مشکل کم آبی و خشکسالی مواجه 
است ، توصیه نمی شود. علی اصغر نیکویی 
افزود: در این استان توصیه به تولید نهال 
و کاشت پالونیا نمی شود، چون این اقدام 
از سوی سازمان جنگل ها و مراتع ممنوع 
اعلام شده است. وی ادامه داد: نهال پالونیا 

ظرف سه سال به مرحله برداشت چوب 
می رسد و به خاطر قیمت بالای چوب 
آن نسبت به درخت گونه جنگلی راش، 
گرایش به کاشت آن به صورت خودسرانه 
در منطقه وجود دارد. نیکویی افزود: اکنون 
برخی بدون گرفتن مشاوره از کارشناسان 
اداره کل، اقدام به کاشت آن در مزارع خود 
برای جایگزینی شالی و توتون کرده یا در 
دست اقدام دارند که به این عده توصیه 
می شود به خاطر بالای آب بری پرورش 
نسبت به کشت شالی و وجود مشکل کم 
آبی و خشکسالی درمنطقه، خودداری کنند.

وی خاطرنشان کرد: این اداره کل پیشنهاد 

اکالیپتوس  و  صنوبر  های  گونه  کاشت 
را به علاقمندان به زراعت چوب را در 
منطقه می دهد، چون این زراعت این گونه 
ها کار کارشناسی شده و در مناطق مستعد 
استان می تواند ضمن مدیریت مصرف آب 
زراعی، درآمدی چند برابر تولید شالی در 
منطقه جنوبی بعد از 6 یا پنج سال عاید 
بهره بردار شود.نیکویی اضافه کرد: این اداره 
کل ۸۵ هکتار مزرعه تولید نهال در اختیار 
دارد و با توجه به سیاست سازمان جنگل و 
مراتع برای تولید گونه پالونیا و کاشت آن به 
عنوان زراعت ورود نمی کند.به گفته بخش 
خصوصی و به صورت انفرادی به کشت 

پالونیا اقدام کرده است.

جهاد کشاورزی برنامه ای برای کاشت 
پالونیا در اراضی و باغ ها ندارد 

سازمان  باغبانی  مدیریت  معاون 
دید  از  گفت:  گلستان  جهادکشاورزی 
کارشناسان این بخش درخت پالونیا یک 
گونه مهاجم به حساب می آید و با توجه 
اراضی  در  آن  تکثیر  و  رشد  به سرعت 
مجاور، توصیه برای کاشت آن در استان 
البته  افزود:  فرهانی  نویدرضا  نمی شود. 
کسانی با توجیه ترویج زراعت چوب و 
ارزشمند بودن چوب آن طرفدار توسعه 
آن هستند، ولی سیاست جهاد کشاورزی 
آن را گونه مهاجم تلقی می کند و برنامه ای 

برای توسعه آن حداقل تا زمان تکمیل فرآیند 
تحقیقات و اطمینان از خسارت زا نبودن آن 

در اراضی و باغ ها ندارد.

ضرورت اطلاع رسانی به بهره برداران 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان 
گفت: زراعت پالونیا باید با بررسی مزایا 
به  پالونیا  نهال  کاشت  طرح  معایب  و 
صورت تحقیقاتی بوده و اطلاعات علمی 
و دانشگاهی آن باید به اطلاع بهره برداران 
در منطقه رسانده شود. عبدالرحیم لطفی 
افزود: اکنون در این استان، دانشگاه علوم 
واحد  گرگان  طبیعی  منابع  و  کشاورزی 
جنگل آن مطالعه بر روی گونه پالونیا را 
طی چند دهه اخیر پیگیری می کند و طرح 
آزمایشی در این رابطه در حاشیه ای از منطقه 
شصت کلاته شهرستان گرگان به اجرا در 
آورده است. وی ادامه داد: ضرورت دارد 
اطلاعات لازم از طریق دانشگاه ها و مرکز 
تحقیقات کشاورزی گلستان به بهره برداران 
حوزه زراعت چوب از مزایا و معایب و 

شرایط منطقه داده شود.

ممنوع بودن کاشت پالونیا در نزدیکی 
جنگل 

وی تاکید کرد: کاشت این گونه در نزدیکی 
جنگل های هیرکانی منطقه طبق دستور 
رشد  سریع  خاطر  به  ها  جنگل  سازمان 
نباید  و  است  ممنوع  آن  دوانی  ریشه  و 
به  برخی  داد:  ادامه  لطفی  گیرد.  صورت 
صورت شخصی و بدون دریافت مشاوره 
از این اداره کل اقدام به کاشت محدود در 
مزارع از جمله شالی در منطقه کردند که 
پالونیا  مزارع  ایجاد  از  این عده  ترغیب 
در منطقه به خاطر سریع رشد بودن و 
ارزش بالای صنعتی و درآمد زایی چند 
است.  شالی  زراعت  به  نسبت  برابری 
زراعت چوب پالونیا به تازگی در فضای 
گسترش  به  رو  گلستان  استان  مجازی 
است  که متاسفانه سبب ترغیب برخی 
از بهره برداران برای جایگزین کردن این 
گونه به جای تولید برنج، توتون و سایر 
زراعت ها در منطقه شده است. به گفته 
برخی از کارشناسان امر کاشت درخت 
مهاجم پالونیا در برخی از مناطق شمال 
ایران در حال گسترش است که ضروری 
است مسوولان امر برای رفع این چالش 
در حال توسعه تدابیری ویژه ای اتخاذ 
و  است  ریز  برگ  درختی  پالونیا  کنند. 
نیمه  و  معتدل  مناطق  در  و  دارد  خزان 
گرمسیری و سردسیری می توان پرورش 
داد، این گیاه به گفته کارشناسان با توجه 
به رشد سریع این درخت، قابلیت بالای 
ارقام  دارد.  زایی  درآمد  و  سازی  تجاری 
مختلف پالونیا به طور معمول دارای ارتفاعی 
بین 10 تا ۲۵ متر بوده و دارای گستردگی 
عرضی تا 10 متر نیز است در نتیجه برعکس 
برخی درخت هایی که برای چوب کاشته 
می شود دارای سایه است، عمر این درخت 
را تا 300 سال نیز برآورد کرده اند. پالونیا 
و  که طول  است  پهنی  برگ های  دارای 
عرض آن ها به ترتیب به 30 و ۲0 سانتی 

متر می رسد. 

زراعت چوب پالونیا به تازگی در فضای مجازی رو به گسترش است  
که متاسفانه سبب ترغیب برخی از بهره برداران برای جایگزین 

کردن این گونه به جای تولید برنج، توتون و ... در منطقه شده است
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چمران پدیده   ای که ناشناخته ماند
رسالت دانشگاه های فرهنگيان سنگين است زيرا بايد معلمانی به انديشمندی چمران و حتی بالاتر از اين شهيد بزرگ تربيت كند

خبر

80 درصد شبکه توزیع برق گنبد
 به کابل خودنگهدار مجهز شد

مدیر امور توزیع نیروی برق گنبدکاووس از 
جایگزین کردن کابل های خودنگهدار به جای 
سیم در ۴۲۲ کیلومتر )معادل ۸0 درصد( از 
شبکه فشار ضعیف این شهر خبر داد و گفت: 
این شهرستان در مجموع هزار و ۷00 کیلومتر 
شبکه فشار ضعیف و متوسط دارد. محمدعلی 
عربگلو افزود: با اجرای طرح اصلاح شبکه 
توزیع، اتلاف انرژی برق حدود ۵0 درصد 
در شبکه فشار ضعیف کاهش می یابد و در 
نتیجه از ورود میلیون ها تن آلاینده ناشی از 
مصرف سوخت های جایگزین )گازوئیل و 
مازوت( به فضای کشور جلوگیری می شود. 
طبق نظر کارشناسان حوزه انرژی، میانگین 
کشورهای  برق  توزیع  شبکه  در  تلفات 
پیشرفته پنج درصد و این رقم در ایران 10 
درصد است. وی اضافه کرد: افزایش ایمنی 
کارکنان شرکت برق هنگام فعالیت، حذف 
شاخه زنی درختان به دلیل تعداد زیاد سیم ها، 
مبلمان شهری و کاهش سرقت  زیباسازی 
برق از دیگر مزایای اصلاح شبکه توزیع برق 
است که عملیات اجرایی آن از سال ۹۹ در 
گنبدکاووس شروع شده است. عربگلو از آغاز 
برق )جایگزین  توزیع  طرح اصلاح شبکه 
به جای سیم(  کردن کابل های خودنگهدار 
خبر  هم  گنبدکاووس  روستایی  مناطق  در 
داد و گفت: عملیات اجرایی مرحله نخست 
این طرح در 1۵ روستا به طول ۵0 کیلومتر 
در حال انجام است. مدیر امور توزیع نیروی 
برق گنبدکاووس با بیان اینکه جایگزین کردن 
هر کیلومتر شبکه سیمی با کابل خودنگهدار 
افزون بر سه میلیارد ریال هزینه نیاز دارد، ابراز 
امیدواری کرد: با تخصیص اعتبارات ویژه ملی 
و استانی عملیات اجرایی این طرح در مناطق 
روستایی این شهرستان شتاب بیشتری بگیرد. 
وی از افزایش چهار برابری مصرف برق در 
گنبدکاووس به سبب فرارسیدن فصل گرما 
خبر داد و گفت: رویکرد مدیریت مصرف 
انرژی با آغاز فصل گرمایی در این شهرستان، 
کاهش حدود ۲۵ درصدی استفاده از وسایل 
سرمایشی در منازل مسکونی و ادارات است.
مشترک  هزار   1۴3 برق  مصرف  عربگلو، 
برق گنبدکاووس در دوره پیک سال گذشته 
را  31۸ مگاوات اعلام کرد و افزود: برآورد 
می شود تابستان امسال حداقل پنج تا 10 درصد 
مصرف برق این شهرستان مرزی که ۸۲ درصد 
مشترکان آن خانگی هستند، افزایش یابد.وی 
اضافه کرد: گنبدکاووس به سبب گرمای بالای 
۴0 درجه در بیشتر روزهای تابستان از چند 
سال پیش مشمول تعرفه سه گرمسیری شده و 
امسال بر اساس این تعرفه از ابتدای خرداد تا 1۵ 
شهریور الگوی مصرف در این شهرستان هزار 

کیلووات در ماه محاسبه می شود.

نماینده بنیاد فرهنگی شهید چمران با اشاره 
به ابعاد مختلف شخصیتی شهید چمران 
گفت: از آنجایی که در زمان جنگ این 
ایران  در  را  فعالیت خود  والامقام  شهید 
آغاز کرد همه آن را به عنوان یک سردار 
شناختند درصورتی که ابعاد دیگر شهید 
ناشناخته باقی مانده است.به گزارش ایرنا، 
مهدی امیرکمالی در همایش گرامیداشت 
سالروز شهادت دکتر چمران در دانشگاه 
فرهنگیان گرگان اظهار کرد: همه انسان 
ها یکبار متولد می شوند اما می توانند با 
رسیدن به تعالی و خلق خوبی هایی که 
انسان های دیگر را مجذوب نماید، چندین 
بار متولد شود. وی با تکذیب ترور شهید 
چمران افزود: برخلاف ادعایی که برخی 
تنگ نظران چمران با شلیک خمپاره دشمن 
بعثی هنگامی که شجاعانه درحال مبارزه در 
مرزهای جمهوری اسلامی بود به شهادت 
رسید اما آنان که نمی توانستند بزرگی شهید 
چمران را درک کنند همزمان با فرار بنی 
ولی  بودند  وی  تخریب  درصدد  صدر 
متن بیانیه تاریخی امام )ره( در خصوص 
مصطفی چمران باعث شد جامعه با شور 
و اشتیاق برای تشییع این فرمانده بزرگ به 
خیابان آمدند.نماینده بنیاد فرهنگی شهید 
فرماندهی  به جز  چمران گفت: چمران 

بزرگ دانشمندی علمی در فناوری هسته 
ای و فارغ التحصیل از آمریکا بود بطوری 
که هنوز ابتکارات این شخصیت در آن 
دانشگاه ها درحال تولید و آموزش هستند. 
عضو سابق جنبش امل لبنان اظهار داشت: 
دقت نظر و آینده نگری شهید چمران به 
قدری قوی و درست بود که این شهید در 
همان مقطع آمریکا و اسرائیل را دشمنانی 
بزرگ برای اسلام می دانست و بیان می 
مهندسی  و  آنالیز  با  این دو دشمن  کرد 
معکوس درصدد خدشه دار نمودن چهره 

اسلام برای مسلمانان هستند و امروز ما 
شاهد بروز القاعده، داعش هستیم. گروه 
هایی که با شعار الله اکبر انسان ها را سر می 
برند.امیرکمالی افزود: جریان های یهودی با 
سرمایه گذاری عظیم توانستند بنیان های 
اصیل دینی ما را شناسایی و تحریف کنند 
و با این موضوع اگر دشمن را نشناسیم از 
سلاح ما که اعتقادات به اسلام و دین است 
با تکیه بر تحریف و جریان های رسانه ای 
استفاده خواهند کرد.همرزم شهید چمران 
بیان کرد: اسلام و خصوصا تشیع باید در 

مقابل زیاده خواهی های آمریکا ایستادگی 
نماید زیرا استکبار جهانی بدنبال تخریب 
چهره و سست کردن بنیان تشیع و آغاز 
چپاول سرمایه های منطقه هستند.عضو 
لبنان خاطرنشان کرد:  امل  سابق جنبش 
فرهنگیان سنگین  دانشگاه های  رسالت 
اندیشمندی  به  معلمانی  باید  زیرا  است 
چمران و حتی بالاتر از این شهید بزرگ 
مصطفی  شهید  گفت:  کند.وی  تربیت 
چمران به عنوان مردی فراتر از زمان خود 
اگر الگو شود انسان را سعادتمند خواهد 
شد و نسخه های او اسراییل امروز را به 
چمران  مصطفی  است.  آورده  سطوح 
آزادسازی  در   1360 ماه  اردیبهشت  در 
شرکت  اکبر  الله  های  تپه  و  سوسنگرد 
داشت. بعد از فتح ارتفاعات الله اکبر، شهید 
چمران طرح تسخیر دهِْلاویه را به کمک 
رزمندگان ستاد جنگهای نامنظم به مرحله 
اجرا درآورد و در 31 خرداد 1360ش بر 
اثر اصابت ترکش خمپاره دشمن در جبهه 
 ـدهلاویه به شهادت رسید و  سوسنگرد 
در بهشت زهرا به خاک سپرده شد. امام 
خمینی به مناسبت شهادت دکتر مصطفی 
چمران در تاریخ 31 خرداد 1360 پیامی 
خطاب به ملت ایران، لبنان و خانوادۀ شهید 

چمران صادر کرد.

ضرورت مشارکت جوامع 
محلی برای احیای 
مراتع شمالی گنبد 

رییس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
ضرورت  تاکیدبر  با  گنبدکاووس 
ساکن  محلی  جوامع  بیشتر  مشارکت 
نواحی شمالی این شهرستان در اجرای 
طرح های احیای مراتع و جلوگیری از 
بیابان زدایی گفت: تغییر کشت و تبدیل 
اراضی زراعی از گندم و جو به مرتع 
و تولید علوفه یکی از راهکارها دراین 
خصوص است. به گزارش ایرنا، فرشید 
رحمانی در حاشیه بازدید از طرح های 

احیای مراتع و بیابان زدایی داشلی برون 
و قیزلر افزود: این شهرستان مرزی ۵۴1 
هکتار  هزار  هکتار وسعت 3۴1  هزار 
مرتع دارد که حدود ۲00 هزار هکتار 
آن معادل ۵۸ درصد در معرض بیابانی 
شدن قرار دارد. وی بیان کرد: حفظ و 
نگهداری از مراتع و جلوگیری از بیابانی 
شدن آن، نیاز به ارتقای فرهنگ عمومی 
و مشارکت همگانی گروه های مختلف 
نیز  و  محلی  جوامع  بالاخص  مردم 
همکاری سایر ادارات و نهادها دارد در 
غیر این صورت پدیده ریزگردها )گرد 
و غبار( در آینده ای نه چندان دور میزبان 
خواهد  گنبدکاووس  و  گلستان  اهالی 
شد. رحمانی اضافه کرد: همجواری با 
ترکمنستان،  کشور  قوم  قره  صحرای 
و  میلی متر   ۲00 از  کمتر  بارندگی 
خشکسالی های متوالی از عمده دلایل 
سمت  به  گنبدکاووس  مراتع  حرکت 
بیابانی شدن است که در صورت کم 
از طرف  موضوع چه  این  به  توجهی 
مردم  دولتی و چه مشارکت  نهادهای 
سلامت عمومی مردم گلستان به مخاطره 
خواهد افتاد. به گفته وی هم اکنون مراتع 

گنبدکاووس درقالب 66 سامانه عرفی 
تعریف شده که بیشتر آن در قالب 30 
جوامع  به  مرتعداری  تعاونی  شرکت 
 6۵0 و  هزار  که  شده  تحویل  محلی 
بومی و کوچنده عضو  خانوار عشایر 
این شرکت ها هستند که زیرمجموعه 
اداره  رییس  باشند.  می  اتحادیه  یک 
منابع طبیعی و آبخیزداری گنبدکاووس 
ادامه داد: این اداره طی سال های ۹۴ تا 
پایان سال گذشته طرح های مختلفی از 
جمله ایجاد هلالی آبگیر، کنتور فارو، 
ساخت بندهای خاکی، تولید نهال مرتعی 
و بوته کاری، کپه کاری و عملیات های 
حفاظت و قرق را به منظور احیا و تقویت 
پوشش گیاهی مراتع این شهرستان اجرا 
اعتبارات  افزود:  رحمانی  است.  کرده 
سال گذشته منابع طبیعی گنبدکاوس ۲۲ 
میلیارد ریال بود که صرف فعالیت های 
احیای مراتع شد، ضمن اینکه ایستگاه 
منابع  اداره  مرتعی  نهال  و  بذر  تولید 
طبیعی این شهرستان در چپرقویمه سالانه 
۵00 هزار تا یک میلیون نهال مرتعی از 
گونه های اترپیلکس، کانی سنس، لنتی 
فورمیس، هالیموس، لئوکوکلادا، آگرو 

پایرون، النگاتوم و قره داغ تولید می کند. 
حجم  اینکه  باوجود  شد:  یادآور  وی 
بیابان  و  مراتع  احیای  حوزه  اعتبارات 
زدایی اداره منابع طبیعی گنبدکاووس هر 
سال 60 تا ۷0 درصد اعتبارات استانی 
است اما با توجه به در معرض خطر 
بیابانی بودن سطح قابل توجهی از مراتع 
این شهرستان، نیاز به اعتبارات ویژه و 
بیشتر داریم. رحمانی اضافه کرد: بسیاری 
از اراضی دیم مناطق شمالی گنبدکاووس 
که هر ساله از سوی کشاورزان محلی 
و  می رود  جو  و  گندم  کشت  زیر  به 
بازدهی کمی نیز دارند اگر تبدیل به مرتع 
خصوصی و تولید علوفه شود )با میانگین 
تولید ۲ تا سه تنُ علوفه در هکتار( درآمد 
زیادی عاید آنها و دام هایشان خواهد کرد. 
وی گفت: تاکنون کشاورزان و دامداران 
مناطق شمالی گنبدکاووس در سطح ۸0 
هکتار و در قالب طرح های تلفیقی منابع 
طبیعی اقدام به تبدیل زمین زراعی به 
مرتع خصوصی کردند و در این راه منابع 
طبیعی علاوه بر خدمات مشاوره بوته 
مرتعی رایگان نیز در اختیار کشاورزان 

محلی قرار خواهد داد.
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